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 کنعانی و قایدی
 دوقلوهای جدید تیم ملی

حدود 14سـال از نخسـتین زمزمه های خصوصی سـازی اسـتقلال و پرسـپولیس 

می گـذرد. حـدود 4مـاه از آخریـن اخبارش! سال هاسـت که وزرا و روسـای جمهور 

یکـی پـس از دیگـری می آینـد و می رونـد، وعـده خصوصی سـازی می دهنـد امـا 

درنهایت اتفاقی رخ نمی دهد. آخرین بار مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان 

وعـده داد تـا پایـان دولـت روحانـی ایـن اتفـاق عملی خواهد شـد اما پـس از وعده 

او، نه تلاشـی شـد و نه اخباری از پیشـرفت خصوصی سـازی به رسـانه ها درز کرد.

گفته می شـــود هیـــات پذیرش فرابورس آخرین ســـازمانی اســـت کـــه باید به 

خصوصی سازی این دو تیم چراغ سبز نشان دهد اما زمان دقیقی برای این اتفاق 

عنوان نشده است. یکی از مسئولان باشگاه پرسپولیس دراین باره به »فرهیختگان« 

گفت: »تمام اقدامات لازم ازسوی باشگاه پرسپولیس برای خصوصی سازی انجام 

شده اما استقلالی ها کماکان نقص مدرک دارند و مشخص نیست چه زمانی هر 

دو باشگاه واگذار شوند.«

یکی از نگرانی های اصلی دو تیم، احتمال بازپس گیری ورزشگاه شهیدکاظمی و 

امام رضا)ع( است. گفته می شود این اتفاق درصورتی رخ می دهد که این دو تیم 

تا پایان سال به بخش خصوصی واگذار نشوند. یکی از مسئولان باشگاه استقلال 

دراین باره به »فرهیختگان« گفت: »مطمئن باشید ورزشگاه ها را از ما و پرسپولیس 

نمی گیرند. نگهداری ورزشگاه ها هزینه دارد و تا زمانی که در مالکیت این دو تیم 

نباشد، شهرداری توان هزینه کردن ندارد.«

مشـــکل بزرگ دیگر بخشـــودگی مالیاتی این دو باشـــگاه بود که براساس اخبار 

درگوشی، درصورت انتقال به بخش خصوصی بخشیده خواهد شد اما هنوز درباره 

افزایش ســـرمایه دو باشگاه اطلاعات زیادی وجود ندارد. شاید تنها اطلاعاتی که 

دراین باره وجود دارد از زبان مسعود سلطانی فر شنیده شده است: »سرمایه یکی 

از این باشـــگاه ها، یک و دیگری 1۰میلیون تومان بود، اما هم اکنون سرمایه یک 

باشگاه به ۷۰1میلیارد و سرمایه دیگری به ۷1۰میلیارد تومان افزایش یافته است.« 

با وجود همه این اتفاقات، تردیدها درباره احتمال واگذاری این دو باشگاه تا پایان 

عمر دولت دوازدهم اندک است.

فروردین:استقلالوپرسپولیسواگذارنمیشوند

محمدمهدی فروردین، رئیس فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی دراین باره 

به »فرهیختگان« گفت: »پرســـپولیس و استقلال یک شرکت معمولی نیستند که 

بدون در نظر گرفتن عواقب موضوع، خصوصی ســـازی انجام شـــود. برای انجام 

شدن چنین موضوع مهمی نیاز به اراده و وفاق ملی بین مجلس، دولت و سازمان 

خصوصی سازی وجود دارد.« او در ادامه گفت: »املاک دو باشگاه و میزان بدهی 

باید مشخص شود و سپس مراحل قانونی را طی کنند تا مرحله به مرحله به سمت 

خصوصی ســـازی پیش بروند.« فروردین درباره احتمال خصوصی سازی این دو 

باشـــگاه تا پایان عمر دولت دوازدهم گفت: »من معتقدم که الان زمان این اتفاق 

نیســـت و نیاز اســـت که در این برهه، تصمیم احساسی گرفته نشود. به هر حال 

برای انجام بدون حرف وحدیث چنین اتفاقی نیاز به یک تیم شفاف و دقیق وجود 

دارد تا مراحل را به دقت زیر نظر گرفته و پیش ببرند. درحال حاضر شـــرایط کشور 

آماده این واگذاری نیست.«

اولیایی:شرایطاستقلالآمادهواگذارینیست

همین چند روز پیش بود که برخی پیشکســـوتان اســـتقلال با انتشار پست های 

مشترکی به خصوصی سازی سرخابی ها با وضعیت فعلی اعتراض کردند؛ اتفاقی 

که با واکنش برخی هواداران روبه رو شد. آبی ها معتقد بودند در دوره ای که شائبه 

رنگی بودن نگاه وزیر ورزش وجود دارد نباید اســـتقلال واگذار شـــود البته قرمزها 

اعتقاد دارند در شـــرایط فعلی، خصوصی ســـازی می تواند به برون رفت از شرایط 

فعلی و بدهی های کلان کمک  کند. کاظم اولیایی، مدیرعامل پیشین استقلال 

درباره  خصوصی ســـازی ســـرخابی ها و ورود این تیم به بورس به »فرهیختگان« 

گفت: »خصوصی سازی هم الزام سازمان های بالادستی است و هم عقل و قانون 

به آن رای می دهد پس اصل اتفاق کار درســـتی است؛ اما کار درست را باید از راه 

درست انجام داد، اینکه آقایان می گویند خصوصی سازی درواقع نوعی رهاسازی 

و سلب مسئولیت است. آقایان می خواهند تیم را بفروشند اما درنهایت خودشان 

تصمیم گیرنده باشند.«

اولیایی در ادامه عنوان کرد: »شرایط باشگاه از نظر ساختاری و موقعیت اجتماعی 

به هیچ عنوان آماده واگذاری نیســـت. مدیران منصوب وزارت ورزش و جوانان این 

بلا را ســـر این دو تیم آورده اند و می خواهند در آینده بازهم مدیر منصوب کنند و 

این بار حتی پاســـخگو هم نباشند. می توان با پیمان مدیریت در اجرا و واگذاری 

جمعی، باشـــگاه ها را به آینده بهتر سوق داد اما در شرایط فعلی بستر درآمدزایی 

برای باشگاه ها فراهم نیست، رقابت جوانمردانه مالی نیز وجود ندارد بنابراین درحال 

حاضر با واگذاری موافق نیستم و باید برای انجام دادن این اتفاق، صبوری کرد.«

او در پایان درباره عجله وزارت ورزش برای واگذاری اســـتقلال و پرسپولیس گفت: 

»درحـــال حاضر دولت می خواهد این اتفاق را گردن مجلس بیندازد و مجلس هم 

گردن دولت! بنابراین اصرار وجود دارد که خیلی زود این واگذاری انجام شود اما 

به نظرم درنهایت چنین اتفاقی رخ نخواهد داد.«

همین چند روز پیش بود که فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره بررسی 

موضوع واگذاری پرسپولیس و استقلال به بخش خصوصی بیان کرد: »واگذاری این 

دو باشگاه ملازماتی دارد و باید برای ارائه در بازار بورس استانداردهای موردنظر بورس 

را به دست بیاورد و یک فرآیند طولانی برای تطبیق شرایط آن با نیازمندی های بازار 

سرمایه وجود دارد و اکنون این موضوع مراحل پایانی خود را طی می کند، ازسوی 

دیگر باید درباره واگذاری باشـــگاه های بزرگ ورزشی مانند استقلال و پرسپولیس 

تمام جوانب سنجیده شود و این موضوع مراحل آخر خود را طی می کند.«

ملاکارزشگذاریهاچیست؟

با وجود همه این اتفاقات، تردیدها درباره احتمال واگذاری این دو باشگاه تا پایان 

عمر دولت دوازدهم اندک است به ویژه آنکه هنوز متر و معیاری برای ارزش  گذاری 

روی این دو باشگاه هم تعیین نشده است. براساس آنچه اعلام شده، ارزش گذاری 

ســـهام باشگاه استقلال بین 1۲۰۰ تا 14۰۰میلیارد و سهام باشگاه پرسپولیس 

بین 1۷۰۰ تا 19۰۰میلیارد تعیین شـــده است. این درحالی است که سال9۷ 

قیمت برند این دو باشـــگاه را یک گروه تخصصی ارزش گذاری برند، ۶۰۰میلیارد 

تومان برآورد کرد که البته با توجه به چهار دوره قهرمانی پیاپی باشگاه پرسپولیس، 

ارزش این برند بالاتر رفته اما حدود 3برابر شـــدن ارزش برند پرسپولیس و دوبرابر 

شدن برند استقلال نشان می دهد هنوز معیاری برای سنجش ارزش برند مشخص 

نشده است. ازسوی دیگر اگر برند پرسپولیس چنین ارزشی دارد چرا باید کارگزار 

باشگاه آن را به قیمت 11۰میلیارد تومان به مدت سه سال دراختیار داشته باشد؟ 

همه اینها درحالی اســـت که ارزش یک برند براساس دارایی ها، بدهی ها و تعداد 

تماشاگرانش محاسبه می شود اما از آنجایی که تعداد مشخصی هوادار برای این 

دو باشـــگاه تعیین نشـــده، به نظر می رسد ارزش این دو برند هنوز به میزان واقعی 

آن نرســـیده است و باید بررســـی های تخصصی تری روی آن انجام شود. هرچند 

قیاس این دو باشـــگاه با باشگاه های بزرگ اروپایی تا حدودی بی انصافانه است 

اما به عنوان مثال بارسلونا درحال حاضر 1413میلیون یورو ارزش دارد و منچستر 

نیز 1314میلیون یورو ارزش گذاری شده است. قیمت های نجومی این باشگاه ها 

نه تنها به خاطر بازیکنان آنها بلکه به دلیل طرفداران زیادی است که در دنیا دارند. 

حال استقلال و پرسپولیس به عنوان پرتماشاگرترین تیم های آسیا چیزی حدود 

5۷میلیون یورو و 3۶میلیون یورو قیمت گذاری شده اند. حال آنکه باشگاهی مثل 

شفیلدیونایتد با 1۲۶میلیون یورو و نورویچ سیتی با 138میلیون یورو حدود دوبرابر 

این دو باشگاه ارزش گذاری شده اند.

نمرهمنفیدرکارنامهدولت

وعده خصوصی سازی سرخابی ها در سال های اخیر بارها ازسوی مقامات مختلف 

مطرح شـــده است. وعده هایی که هرگز سرانجامی نداشته اما در روزهای اخیر 

دوبـــاره بحث آن داغ و به یکی از موضوعـــات مهم برای بحث در فضای مجازی 

تبدیل شـــده اســـت. هرچند با توجه به اظهارنظرهای مطرح شده و مدت زمان 

اندک تا پایان عمر دولت روحانی، بعید است این اتفاق در دوره فعلی رخ دهد. 

به نظر می رســـد مدیران وزارت ورزش در آخرین روزهای دولت قصد دارند به هر 

قیمتی و با شرایطی عجیب واگذاری را انجام دهند تا بگویند به وعده شان عمل 

کرده اند هرچند بعید است این اتفاق رخ دهد و یک نمره منفی در کارنامه دولت 

وعده ها خواهد بود.

محمدآقاییفرد
روزنامهنگار

تلاشبرایخصوصیسازیبدونمنطقسرخابیهادرروزهایپایانیدولت

گل به خودی در دقیقه 90

مهاجرانی: در هر ۱۱نقطه زمین نسبت به رقبا برتری مطلق داریم

| Sun | 30 May 2021 | vol.13 | 
No. 3329 | 16 Pages

 شماره مسلسل 4067
 یکشنبه ۹ خرداد 1400

 1۸ شوال 144۲  
 ۳0 می ۲0۲1 

 شماره ۳۳۲۹

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامهنگار

حاشیه نگاری »فرهیختگان« از اردوی تیم ملی در کیش؛ دعوا بر سر هلی شات و تماشاگران

کنعانیوقایدی،دوقلوهایجدیدتیمملی
تعجب ملی پوشان از تعداد بالای اصحاب رسانه، تعجب خبرنگاران از بی نظمی ها!

تیم ملی فوتبال ایران در ادامه تمرینات خود در جزیره کیش از ســـاعت19 عصر 

روز گذشـــته کار خود را در ورزشـــگاه المپیک کیش زیرنظر اسکوچیچ و اعضای 

کادرفنی پیگیری کرد. اعضای تیم ملی با اتوبوس این تیم ساعت 18 و 5۰ دقیقه 

وارد ورزشـــگاه المپیک شدند و این درحالی است که حدود 5۰خبرنگار و عکاس 

که بین آنها عکاس بانوی بومی نیز دیده می شد در حاشیه این تمرین حضور پیدا 

کردند و در دقایق ابتدایی آن را مورد پوشـــش خبری و تصویری قرار دادند، البته 

حضور پرتعداد خبرنگاران و عکاسان دقایقی از تمرینات را تحت الشعاع قرار داد و 

حتی بازیکنان نیز از این موضوع متعجب شده بودند که چطور این تعداد خبرنگار 

و عکاس تا جزیره کیش خود را رسانده اند.

نکته دیگر اینکه دو دســـتگاه هلی شات متعلق به فدراسیون فوتبال و منطقه آزاد 

کیش تمرینات را مورد پوشـــش تصویری قرار داد اما با آغاز تمرین و با درخواست 

اســـکوچیچ این هلی شات ها بعد از مجادله بین مدیر رسانه ای تیم ملی و کاربران 

آنها فرود آمده و به کار خود پایان دادند.

قبل از تمرین، اســـکوچیچ که با دستیاران کروات خود درحال صحبت کردن بود 

مورد توجه عکاســـان قرار گرفت اما در یک لحظه که فواره های آب شـــروع به کار 

کردند سرمربی تیم ملی وحشت زده از این موضوع صحنه را ترک کرد و از عکاسان 

خواست تصاویر مربوط به این صحنه را منتشر نکنند!

در ادامه و با ورود تیم ملی دقایقی کریم باقری و وحید هاشمیان دستیاران ایرانی 

اســـکوچیچ به خوش وبش پرداختند و جالب اینکه عکاسان از آنها خواستند یک 

عکس صمیمی در آغوش هم بگیرند که باقری از این موضوع امتناع کرده و به بهانه 

کرونا با فاصله حدود یک متر با هاشمیان عکس گرفت.

در این تمرین که با حضور تمامی بازیکنان و بدون بازیکن مصدوم پیگیری شـــد 

زمانی که ملی پوشان از اتوبوس پیاده شدند رابطه گرم و صمیمانه محمدحسین 

کنعانی زادگان و مهدی قایدی مدافع پرســـپولیس و مهاجم اســـتقلال تمام این 

توجهات را به خود جلب کرد و آنها دست دردست هم و در آغوش یکدیگر از اتوبوس 

پیاده شده و به سمت رختکن رفتند.

در تمرینات آغازین نیز علی قلی زاده مورد توجه بازیکنان دیگر قرار گرفت و شجاع 

خلیل زاده دقایقی با او به شوخی پرداخت و مشغول کشتی گرفتن شد!

در تمرینات پیش مقدماتی نیز گروهی که مهدی قایدی و سردار آزمون در آن قرار 

داشتند مورد توجه عکاسان و خبرنگاران قرار گرفتند و از آنجایی که فاصله آنها تا 

زمین کم بود شوخی ها و صحبت های آنها به وضوح شنیده می شد.

عزیزی خادم، رئیس فدراسیون فوتبال بعد از چند دقیقه از آغاز تمرینات تیم ملی 

در محل اردو حاضر شد و بعد از دقایقی کوتاه صحبت کردن در جمع ملی پوشان 

به منظور مصاحبه خبری به کنار زمین رفت.

در ابتدای تمرین اسکوچیچ دقایقی بازیکنان را جمع کرده و برای آنها به صحبت 

پرداخـــت، با این حال برنامه ها و نکاتی که در زمان کی روش و نظم و انضباط که 

همواره مدنظر وی بود و در هشت ســـال اردوی تیم ملی مورد توجه قرار می گرفت 

این بار خبری از آنها نبود و تقریبا بی نظمی حاکم میدان بود.

بازیکنان تیم ملی در ادامه بعد از پاسکاری، استارت های کوتاه و بلند را در دستورکار 

قرار دادند و به گرم کردن زیرنظر کادرفنی مشغول شدند و به محض آغاز کارهای 

تاکتیکی از خبرنگاران و هواداران خواسته شد ورزشگاه را ترک کنند. نکته قابل توجه 

حضور چند تن از تماشاگران به همراه کودکان خود در جایگاه ویژه بود اما زمانی که 

از آنها خواسته شد ورزشگاه المپیک را به درخواست اسکوچیچ ترک کنند به شدت 

به این موضوع معترض شدند و یکی از هواداران قدیمی تیم ملی هم بیرون ورزشگاه 

نسبت به این موضوع واکنش نشان داد و با داد و فریاد عزیزی خادم را مورد خطاب 

قرار داده و از وی خواست تمرینات تیم ملی در حضور هواداران برگزار شود، با این 

حال خواهش و درخواست نیروی انتظامی و مسئولان حراست ورزشگاه بی فایده 

بود تا اینکه مدیر رسانه ای تیم ملی خود را به او رساند تا این قائله خاتمه پیدا کند.

سردار آزمون، مهاجم تیم ملی نیز به محض خروج از رختکن مورد توجه مسئولان 

نیروی انتظامی قرار گرفت و از وی خواستند تا عکس یادگاری بگیرند.
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نیستخبری از واگذاری تا پایان دولت فراکسیون ورزش:رئیس 


